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Airbus ustupuje, 
za vrtulníky chce méně
Miliardová armádní za-
kázka na 12 víceúčelových 
vrtulníků se komplikuje. 
Z favorizovaného Airbusu 
se stal outsider, Američa-
né i Italové snížili ceny. 
Ministerstvo obrany tvrdí, 
že dokončuje průzkum 
trhu. Kontrakt už chystá 
tři roky. str. 2

Letiště Praha postaví 
terminál a dráhu
Vedení pražského letiště 
chystá pro příštích deset až 
patnáct let nevídaný inves-
tiční ruch. Rozvoj vzdušné-
ho přístavu má spolknout 
až 27 miliard korun. Peníze 
půjdou hlavně do rozšíření 
současného Terminálu 2 
a stavby nové vzletové a při-
stávací dráhy. str. 6

V březnu se prodalo 
historicky nejvíce aut
Takový měsíc jako letošní 
březen prodejci osobních 
aut nepamatují. Prodali 
a zaregistrovali 26,8 tisíce 
vozů. Meziročně je to  
o 17,4 procenta více a proti 
letošnímu lednu a únoru 
jde o 30procentní růst. str. 7

Krátce
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rekordní zdražování
Tržní ceny starších bytů vzrostly 
v závěru loňského roku téměř 
o 15 procent. Tempo růstu 
se meziročně zvýšilo více 
než dvojnásobně také 
u novostaveb.

byznys

str. 5

bankovní ráje
Finanční domy vykazují 
v daňových rájích 
mimořádnou ziskovost, 
která neodpovídá jejich 
ekonomickým aktivitám.

byznys

str. 6
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MaRtin StRoPniCKý:

Použití chemických zbraní 
je absolutně nepřípustné 
v jakémkoliv konfliktu. Kdoko-
liv je v sýrii použil, musí být 
tvrdě potrestán.

twitter.com/e15news
Od ledna do března 

si ministerstvo financí 
půjčilo přes 

76
miliard korun  

na méně než jeden rok.

spekulanti se vrhli  
na krátkodobý dluh
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A to se vyplatí!
Hejtman Jihočeského kraje Jiří Zimola má 
průšvih. A cítí se ukřivděně. Nechápe, co špatného 
může někdo vidět na tom, že obchoduje se šéfem 
krajských nemocnic Michalem Bláhou, kterému 
měly zároveň za loňský rok připadnout odměny 
přes sedm milionů korun. Podle opozice to vypa-
dá, že je Bláha přeplácen, aby mohl hejtmanovi 
vrátit laskavost v podobě výhodného pozemku 
a domku. Že bere Bláha více, než jsou roční příjmy 
německé kancléřky Angely Merkelové i britské 
premiérky Theresy Mayové? Zimola má odpověď. 
Píše, že zatímco jihočeské zdravotnictví prosperu-
je, „Německo je bezpečnostně v rozkladu, Mayové 
Británie jednou nohou z Evropy a na krku skotské 
referendum…“ Jihočeské nemocnice jsou v rámci 
českého zdravotnictví vzorem, ale že by byly lepší 
než nejsilnější ekonomiky Evropy?

V příběhu OKD to začíná zavánět arbitráží. 
Americká firma Alcentra se nebude chtít smířit 
s tím, pokud OKD připadne státnímu podniku 
Prisko za 80 milionů korun. Nabízela prý ve výbě-
rovém řízení více. Vida. Když už není v OKD práce 
pro horníky, bude aspoň pro právníky.

Přesunutí 420 milionů korun z rozpočtové 
rezervy do platů řidičů autobusů a valorizace 
starobních penzí o 500 korun v roce 2018, to jsou 
nápady premiéra Bohuslava Sobotky jen za vče-
rejšek. Proč? Přece proto, že si to řidiči a senioři 
zaslouží. Odzbrojující argument... Už aby ta 
předvolební kampaň skončila.

n Německý výrobce bo-
juje s americkým Bellem 
a italskou Agustou o mi-
liardovou zakázku mini-
sterstva obrany. Postoj 
úředníků je nejasný.

Pavel Otto

Z favorita outsiderem a naopak. 
Tak si od podzimu vyměnily po-
zice německý Airbus Helicopters 
s americkým Bellem. První byl 
vítězem předkola výběrového ří-
zení českého ministerstva obra-
ny na 12 víceúčelových vrtulníků, 
druhý poraženým. Němci žádali 
zhruba pět až šest miliard korun, 
Američané téměř dvě desítky. 
Bell však výrazně zlevnil, a tak 
snižuje cenu i Airbus. Pozadu 
nezůstává ani italská Agusta-
Westland. 

Problém je v tom, že americké, 
italské a německé stroje, které 
jsou ve hře, mají velmi rozdílnou 
hmotnost a výkon. Liší se tedy 
například ve spotřebě paliva 
a obecně nákladech na životní 
cyklus. Ty by měly být spolu s ce-
nou jedním z klíčových kritérií. 
Ministerstvo mezi nabídkami 
lavíruje. 

„Požadovaný počet vrtulníků 
bychom dodali za nižší cenu, než 
která se loni objevila v českých 
médiích,“ uvedl Dietmar Stro-
hofer, obchodní manažer Airbus 
Helicopters pro Evropu. Tucet 
nabízených H145M i s výzbrojí, 
výcvikem posádek a balíčky 
náhradních dílů by podle něj stál 
méně než pět miliard korun. 

Tento středně lehký typ 
váží přes tři tuny. Pojme 
až dvanáct vojáků 
včetně dvou pilotů. 
Může být osazen 
kulomety, kanóny 
či raketami. 
Konkurenční 
vrtulníky jsou 
těžší. Italský 
AW139M váží šest 
tun a americký UH-
-1Y devět. Stejně jako 
německý splňují základní 
podmínku české armády, kterou 
je kombinace transportu výsad-
kářů či zraněných s bojovými 
schopnostmi. 

„Můžeme nabídnout i větší 
a výkonnější helikoptéry. Pro 
vojáky vyrábíme celkem osm 
různých typů,“ dodal Stroho-
fer. S lehčími H145M se Airbus 
přihlásil do soutěže proto, že 
ministerstvo mělo před rokem 

na kontrakt vyčleněno pět až 
šest miliard.

Obrat nastal v lednu, kdy Bell 
snížil cenu. Podle některých 
informací nejprve na 12 miliard 
a pak údajně na částku, která je 
konkurenceschopná Airbusu. 
Podobně zareagovala i Agusta. 

Ministr Martin Stropnický 
(ANO) měl na nedávném setkání 

s rezortními kolegy z NATO 
v Bruselu oznámit, že 

přehodnotil dosavad-
ní výsledky tendru 

a chce jednat 
s Američany. Ma-
teriál, který s tím 
počítal, byl však 
koncem března 

stažen z jednání 
kolegia ministra 

obrany. Nahrávaly 
by tomu spekulace, že 

armádní špičky nechtějí 
americké, ale italské vrtulníky. 

Podle mluvčího ministerstva 
Jana Pejška probíhá finální fáze 
vyhodnocení průzkumu trhu. 
„Žádné rozhodnutí z úrovně 
vedení ministerstva ani generál-
ního štábu dosud nepadlo, takže 
nebudeme průběh ani jednotlivé 
dílčí kroky blíže komentovat,“ 
uvedl. Stropnický řeší výběrové 
řízení na vrtulníky už tři roky.

airbus ustupuje, 
za vrtulníky chce méně

Protagonisté dne

Guillaume faury

řeDitel airbus helicopters

václav řehoř

řeDitel letiště praha

bernhard maier

šéF škoDy auto

Firma zareagovala na konkurenční 
nabídku v tendru na dodávku 
vrtulníků pro českou armádu 
a snížila cenu svých helikoptér.

str. 2

vzdušný přístav chystá pro příštích 
deset až patnáct let nevídaný 
investiční ruch. rozvoj má 
spolknout až 27 miliard korun.

str. 6

škodovky válcují konkurenci. i když 
se jich prodalo meziročně o dvě pro-
centa méně, bylo jich tolik, co prodaly 
značky na dalších čtyřech místech.

str. 7

Zápisník  
Adély Čabanové

Tucet nabízených 
vrtulníků firmy Airbus 
by měl stát méně než

5
miliard korun.

na hraničním přechodu v Mikulově na Břeclavsku se včera uskutečnila společná kontrolní akce poli-
cistů z Česka a Rakouska, při které se zaměřili na nelegální migraci a silniční provoz.

KontRola ZavaZaDEl
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n Sociální demokra-
cie představila svůj 
pohled na budouc-
nost trhu práce, který 
promění robotizace.  
Svou vizi částečně 
zahrne do letošního 
volebního programu.

Jan Vávra

Vládní sociální demokracie 
skládá svůj volební program 
před blížícími se volbami, nyní 
představila svůj postoj k digi-
talizaci a proměně trhu práce. 
Podle ČSSD bude nevyhnu-
telné rozšířit 
pojem práce 
za hranice 
toho, jak jej 
nyní chápeme 
a odměňovat 
i například 
práci v domác-
nosti, péči o blízké osoby či 
životní prostředí. 

Vyplývá to z dokumentu 
Oranžová kniha: budoucnost 
práce, který spolu s předsedou 
spolku Idealisté Radimem He-
jdukem a Kateřinou Smejkalo-
vou z nadace Friedrich-Ebert-
-Stiftung vytvořil Vladimír 
Špidla, někdejší premiér 
a současný ředitel Masaryko-
vy demokratické akademie. 

„Na okruzích Oranžové 
knihy je ve straně shoda 
a detailněji je rozpracuje 
volební program ČSSD, který 
právě vzniká,“ doplnil Hejduk. 
Na programovém dokumentu 
podle jeho slov pracuje i tým, 
který se zabývá výhradně 
jen daňovou problematikou. 
„Abychom opatření typu zave-

dení dlouhodobého ošetřov-
ného zaplatili, musíme hledat 
zdroje tam, kde jsou – jde 
například o kapitálové daně, 
progresivní daň z příjmu či 
bankovní daň,“ říká Hejduk. 

Podle něj by také rozpoč-
tu pomohlo, kdyby se česká 
ekonomika dokázala přeori-
entovat na produkci s vyšší 
přidanou hodnotou, kterou 
automatizace tolik neohrožu-
je. „Celkové zvýšení mzdové 
hladiny automaticky znamená 
i vyšší objem prostředků ze 
sociálního pojištění,“ uvedl 
šéf Idealistů, kteří fungují jako 
svého druhu mládežnická 
organizace ČSSD. 

Oranžová 
kniha však po-
pisuje trendy, 
které přesa-
hují rámec 
jednoho voleb-
ního období. 
V dlouhodo-

bější perspektivě se v Česku 
plně zautomatizuje deset pro-
cent všech prací a u více než 
třetiny z nich dojde k zásadní 
proměně jejich podoby a ná-
plně, argumentuje publikace. 
Podobně vývoj odhaduje také 
pravicová TOP 09, podle níž 
do 15 let nebude v některých 
oborech nutné pracovat více 
než čtyři dny v týdnu. 

Vizi nástupu robotizace 
coby hry s nulovým součtem 
ale částečně nabourává letošní 
analýza poradenské firmy 
McKinsey & Company. Její 
tvůrci uvádějí, že do roku 2055 
umělá inteligence kompletně 
nahradí pouze pět procent 
současných pracovních pozic. 
Většina z nich se tak jen pro-
mění, nikoliv úplně zmizí.

čssd hledá recept 
na robotizaci
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VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhod

Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

264737/117 inzerce

Sněmovna schválila roz-
sáhlou novelu stavebního 
zákona, která má za cíl 
zjednodušit a zrychlit povo-
lovací řízení. Umožní mimo 
jiné sloučit nyní oddělené 
územní řízení, stavební řízení 
i posuzování vlivu na životní 
prostředí (tzv. EIA). Podle 
ministryně pro místní rozvoj 
Karly Šlechtové (za ANO) 
má také snížit byrokracii při 
získávání všech povolení, ať 
již bytových domů nebo třeba 
dálnic. Novelu nyní dostane 
k posouzení Senát, pokud ji 
schválí, dostane ji k podpisu 
prezident.

Ministryně uvedla, že po-
kud nyní získání stavebního 
povolení trvá i deset let, moh-
la by se tato doba v důsledku 
novely zákona zkrátit na pět 
let. Za co nejrychlejší schvá-
lení zákona se přimlouvá 
především Hospodářská ko-
mora ČR, která současný stav 
považuje za neudržitelný.

Do nově zaváděného 
takzvaného koordinovaného 
povolovacího řízení se tak má 
sloučit nyní oddělené územní 
a stavební řízení i takzvaná 
EIA. Taková 
stavba bude 
jedním úřed-
ním rozhod-
nutím součas-
ně umístěna 
i povolena. 
Sloučené ří-
zení však ne-
bude povinné; 
investor si 
bude moci 
vybrat, zda 
ho chce využít, nebo zda bude 
postupovat podle dosavadní 
právní úpravy. Sloučení bude 
možné například u staveb 
drah, silnic nebo dálnic.

Zamítnut byl pozměňovací 
návrh Karla Raise (ANO), kte-
rý chtěl ve stavebním zákoně 
regulovat stavbu nábožen-
ských staveb. Sněmovna také 

odmítla pozměňovací návrh 
skupiny poslanců v čele s La-
dislavem Oklešťkem (ANO), 
který do legislativy zaváděl 
institut předběžné držby. 

Poslanci na-
opak schválili 
návrh Jaroslava 
Foldyny (ČSSD) 
týkající se 
účasti veřej-
nosti a spolků 
na povolova-
cích procesech 
podle zákona 
o ochraně 
přírody a kra-
jiny. Foldyna 

argumentoval tím, že to 
ulehčí život investorům. 
Podle tohoto návrhu nebude 
vyjadřování spolků podléhat 
správnímu řízení, ale pouze 
řízení podle tohoto zákona. 
Odsouhlasili i návrh výboru 
pro veřejnou správu, který 
má zlevnit výstavbu vinných 
sklepů. /čtk/

novela zrychlí výstavbu 

Česko posílá  
do Británie nótu 
Česká republika posílá 
do Londýna diplomatickou 
nótu v souvislosti s osvobo-
zujícím rozsudkem v kauze 
zabitého českého občana. 
Informoval o tom ministr 
zahraničí Lubomír Zaorá-
lek. Praha chce od Britů 
vědět, jakým způsobem by 
bylo možné případ revido-
vat.

Poplatky za odběr 
podzemních vod se nezvýší
Sněmovna podpořila novelu 
zákona o vodách, která přináší 
změny například v kontro-
lách vypouštění odpadních 
vod do kanalizací. Zpřesňuje 
také povinnosti při likvidaci 
odpadních vod, například při 
vyvážení odpadních jímek. 
Neobsahuje zvýšení poplatků 
za odběr podzemních vod, kte-
ré v ní původně být mělo. /čtk/

Krátce

Řidiči autobusů budou podle 
Asociace krajů stávkovat 
v pěti krajích, plošný protest 
ale očekává jen v Jihomo-
ravském kraji, kde nevyjede 
zhruba 30 procent linek. 
V dalších čtyřech krajích 
půjde o lokální protesty. 

Sdělila to mluvčí Asociace 
krajů Štěpánka Filipová. 
Ještě v pondělí kraje počítaly 
s plošnými stávkami v Ústec-
kém, Jihočeském, Jihomorav-
ském a Zlínském kraji.

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) před včerejším 

jednáním vlády navrhoval 
uvolnit 420 milionů korun 
z rozpočtové rezervy ve pro-
spěch krajů na navýšení 
platů řidičů autobusů, což by 
mělo pokrýt zhruba polovinu 
letošních nákladů spojených 
s navýšením platů. /čtk/

plošná stávka bude jen na moravě

Doba pro získání 
stavebního 
povolení  by se 
mohla díky novele 
zkrátit z deseti 
na pět let.
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n Sportovní holding 
Praha, který mimo 
jiné vlastnil hoke-
jový klub Sparta, je 
od března v likvidaci. 

Jiří Liebreich

Miliardář Petr Speychal vlast-
nil prostřednictvím akciové 
společnosti Sportovní holding 
Praha hokejový klub HC 
Lev, společnost World Sport 
Promotion a od roku 2012 
také klub HC Sparta Praha. 
Částečný podíl měl také v bas-
ketbalovém Nymburce. Poté, 
co u Speychala opakovaně 
zasahovala policie kvůli po-
dezření z daňových podvodů, 
prodal holding Spartu Petru 
Břízovi, jejímu bývalému 
brankáři – stalo se tak v srpnu 

minulého roku. Tým HC Lev 
zanikl v roce 2014. Samotný 
holding je od prvního března 
v likvidaci. Jeho likvidátorem 
se stal Štěpán Sádecký, který 
je zároveň místopředsedou 
představenstva ČKD Praha 
DIZ.

Speychal ve stro-
jírenské firmě 
ČKD Praha 
DIZ předsedá 
představen-
stvu. Ta je také 
v insolvenci, 
byl na ni sou-
dem vydaný za-
jišťovací příkaz 
na téměř 800 mi-
lionů korun kvůli 
podezření z daňových 
podvodů. Závazky zbankro-
tované společnosti se dosud 
vyšplhaly na sedm miliard 
korun. Do konkurzu přihlá-

silo pohledávky přes pět set 
věřitelů. O tom, jaké dluhy se 
uznají, rozhodne přezkumné 
jednání koncem června. Firma 
je známá sporem s pražským 
magistrátem o platby za práce 
na tunelu Blanka

Kvůli podezření 
z krácení daní 

proběhla v sídle 
jeho společnosti 
v květnu minu-
lého roku roz-
sáhlá policejní 
razie, které 
se účastnili 

detektivové 
protikorupčního 

útvaru, celníci 
a pracovníci finanční 

správy. Tato akce nebyla 
první, už v roce 2014 provedla 
kriminální policie prohlídku 
v miliardářově domě a jeho 
kancelářích. Obviněn nebyl.

speychalovo sportovní 
impérium zkrachovalo

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

Sir Nicholas 
Winton 

nebyl sám...
Vychází také 
jako e-book

262633/268 inzerce

ve stanici metra b Jinonice zahájil pražský dopravní 
podnik druhou fázi oprav. Dělníci tam betonem opravují místa 
průsaků vody do stanice a zároveň vyměňují části technolo-
gického zázemí a instalují nový odvodňovací systém. nyní 
je ve stanici sundáno všechno obložení a vlaky tudy pouze 
projíždějí. Stanice má být znovu otevřena 7. srpna. náklady 
na opravu jsou předběžně stanoveny na 145 milionů korun.

BoJ PRoti PRůSaKůM
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Na  
ČKD Praha DIZ  

byl soudem vydán 
zajišťovací příkaz na téměř

800
milionů korun kvůli 

podezření z daňových 
podvodů.



Index očekávání firem, jímž 
ČSOB sleduje náladu malých 
a středních podnikatelů 
a firem, pro druhé čtvrtletí 
stoupl meziročně o 4,3 bo- 
du na 23,6 bodu. Index 
tím zastavil předchozí dvě 
čtvrtletí poklesu. K posílení 
optimismu pod-
nikatele vedlo 
zejména silné 
oživení v po-
ptávce po zbo-
ží a službách, 
napsali exper-
ti ČSOB.

„Zlepšená 
nálada podni-
katelů a živnost-
níků odráží obecně 
příznivý ekonomický 
vývoj, který se v domácím 
prostředí opírá o silnou 
spotřebu domácností a od-
povídající mix inovativní 
produkce a kapacit,“ uvedl 
výkonný ředitel firemního 
bankovnictví ČSOB Petr 

Manda. „Za upozornění stojí 
razantní pozitivní obrat po-
ptávky po zboží a službách, 
která je hnacím motorem 
malých a středních podnika-
telů a firem,“ dodal.

Zvýšení poptávky pro dru-
hé čtvrtletí čeká 53 procent 

zástupců malých 
nebo středně 

velkých firem 
a živnostní-
ků, což proti 
předchozímu 
šetření před-
stavuje ná-

růst o dvanáct 
procentních 

bodů. Pokles po-
ptávky v nejbliž-

ším čtvrtletí naopak 
předpokládá sedmnáct 
procent dotazovaných spo-
lečností. Zbytek podnikatelů 
neočekává v poptávce žádné 
změny nebo nedokáže její vý-
voj prozatím odhadnout. 
/čtk/

Zvýšení  
poptávky pro  
druhé letošní  

čtvrtletí očekává

53 %
zástupců malých či  

středně velkých  
firem.

Polovinu z deseti nejprodávanějších pražských projektů měli loni 
na svědomí jen dva developeři, a to Central Group a Finep. První 
zmíněná firma zabodovala hlavně projektem letňanské zahrady, 
v němž prodala 353 jednotek. druhý nejprodávanější projekt 
s 288 byty patřil lokalitě Prosek Park od Finepu. do první desítky 
se ještě dostaly firmy AFi europe, metrostav development, m&K 
development, odien real estate a vivus. vyplývá to z analýzy 
developerského trhu, kterou pravidelně připravují společnosti  
Central Group, skanska reality a Trigema. 

dva developeři  
ovládli půlku prodejů
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n V Česku už dávno 
nezvyšují ceny jen 
novostavby nebo by-
dlení na prémiových 
adresách, ale i pane-
lákové byty. Kdo loni 
nákup odložil, musí 
teď vylovit z peněžen-
ky nejméně o patnáct 
procent více.

Daniel Novák

Pořídit si byt je pro obyvatele 
Česka čím dál tím nákladnější. 
Ceny bytů šplhají nahoru tak 
rychlým tempem, jaké tabulky 
Českého statistického úřadu 
ještě nepamatují. Platí to 
zvláště pro Prahu. V závěru 
loňského roku se tržní ceny 
staršího bydlení zvýšily téměř 
o patnáct procent, vyplývá 
z dat statistiků. Tempo růstu 
se proti konci předloňského 

byty dál zdražují 
rekordním tempem

roku zvýšilo více než dvojná-
sobně. 
Na začátku roku 2016 prodal 
makléř Jaroslav Nedvěd z rea-
litní kanceláře Re/Max Anděl 
panelákový byt po rekonstruk-
ci v Praze 9 za 3,2 milionu 
korun. Teď stojí stejně velký 
byt v téže lokalitě i 3,5 milionu 
korun. Ovšem před rekon-
strukcí. „Co se velikosti týče, 
nejlépe se stále prodávají byty 
menší, startovací a investiční,“ 

dodal prodejce. Novostavby 
zdražovaly podle ČSÚ o více 
než devět procent. Také v tom-
to případě je to ve srovnání 
s předešlým rokem akcelerace 
o více než dvojnásobek. Ale 
i mezičtvrtletní srovnání 
ukazuje zvyšování cen o čtyři 
až pět procent. „Vzhledem 
ke stále většímu nedostatku 
nových bytů na pražském trhu 
předpokládáme, že více než 
polovinu bytů v obou projek-

tech vyprodáme v horizontu 
jednoho až maximálně dvou 
měsíců od zahájení prodejů,“ 
popsal generální ředitel hol-
dingu Finep Tomáš Pardubic-
ký na příkladu dvou nových 
bytových domů se 178 byty, 
které firma právě dala na trh. 

„Developerský trh vstupo-
val do roku 2017 s dosud ne-
poznanou zkušeností. Vysoký 
převis poptávky nad nabídkou 
a neschopnost developerských 

společností tento stále se 
zvětšující rozdíl vyrovnat,“ 
uvedl analytik webu ceno-
vamapa.org František Brož. 
Čísla portálu ukazují dokonce 
ještě větší zdražování než data 
statistiků. Jen loni se průměr-
ná cena volné novostavby 
v metropoli dostala z 5,4 mi- 
lionu na 6,7 milionu korun. To 
znamená skok o čtvrtinu. 

Zvyšování cen v metropoli 
vede část zájemců k hledání 
nemovitostí mimo hlavní 
město. „Stále více lidí již 
reálně uvažuje nad tím, že se 
jim vyplatí koupit nový dům 
kousek za Prahou za stejnou 
cenu jako v Praze byt. To je 
také důvod, proč jsme spustili 
výstavbu rezidenčního byd-
lení v blízkosti Prahy,“ sdělil 
Egor Khlebnikov z developer-
ské firmy Getberg.

důvěra v ekonomiku 
začala znovu růst

strojírenská firma Kovosvit MaS v Sezimově Ústí na táborsku představila nový obráběcí 
stroj 3D vyrobený ve spolupráci s ČvUt. Je to první technologie 3D tisku kovových dílců plně vy-
vinutá v Česku. Prodávat se začne v příštím roce. Kovosvit dosáhl za první letošní čtvrtletí obratu 
330 milionů korun a prodal celkem 68 strojů.  

PRůMySlový 3D tiSK Z KovU
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vývoj tržních cen bytů (vždy za poslední čtvrtletí roku)

*data jen za prahu  pramen ČsÚ
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n Zisky finančních 
domů neodpovídají 
jejich ekonomickým 
aktivitám. Ukazuje to 
zpráva českého think 
tanku Glopolis.

Jan Pavec

Bankovní skupiny UniCredit, 
KCB Group a Société Généra-
le vykazují v daňových rájích 
mimořádnou ziskovost. 
Český think tank Glopolis 
tento  nesoulad mezi zisky 
a obraty spojuje s možným 
přesouváním zisků za úče-
lem vyhýbání se daním. To 
se na rozdíl od daňových 
úniků pohybuje v mezích 
zákona.  Vlastnící Komerč-

ní banky, UniCredit Bank 
a Československé obchodní 
banky podle zprávy Glopoli-
su vytvořili v Lucembursku 
a Irsku mimořádně vysoké 
zisky v poměru k jejich 
ekonomické akti-
vitě. Tamní po-
bočky dosáhly 
průměrné 
ziskovosti  
129 procent, 
průměr 
evropských 
bank se přitom 
pohybuje kolem 
dvaceti procent.

Například Société 
Générale v Lucembursku 
dosáhla zisku 39 milionů eur 
při obratu devět milionů eur, 
nezaplatila přitom žádnou 
daň. Na Bermudách, ostrově 

Curaçao, Kypru a v Libanonu 
pak francouzská skupina 
vykázala zisky, aniž by 
ve zmíněných destinacích 
měla jediného zaměstnance. 

Zbývající skupiny 
velké tuzemské 

pětky, Erste 
Group a Raif- 

feisen Bank 
Internatio-
nal, v daňo-
vých rájích 
nepůsobí. 

Matky pěti 
největších 

českých bank 
dohromady 

vykazují v daňově pří-
znivých zemích 29 procent 
zisku, devatenáct procent 
obratu a zaměstnávají v nich 
dvanáct procent lidí. „Naše 

analýza ukazuje, že také 
banky využívají daňové ráje 
ve velkém,“ uvedl zástupce 
ředitele Glopolisu Ondřej 
Kopečný.

Mluvčí KBC Group Viviane 
Huybrechtová se k mož-
nosti účelového přesouvání 
zisků nevyjádřila přímo. 
„Všechny naše společnosti 
jsou pod dohledem místních 
a evropských dohlížejících 
úřadů. Podle seznamu OECD 
není Irsko ani Lucembursko 
na seznamu daňových rájů,“ 
uvedla. 

Definice daňových rájů se 
liší podle jednotlivých orga-
nizací, Irsko a Lucembursko 
se ale v posledních letech 
staly terčem kritiky kvůli 
daňovým dohodám s nad-
národními korporacemi. Ev-

banky profitují hlavně 
v daňových rájích

pružné 
účetnictví. 
Francouzská 
bankovní skupina 
Société Générale 
sídlící v Paříži 
vykazuje zisky 
i v některých 
zemích, kde nemá 
vůbec žádné 
zaměstnance.Fo

to
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výsledky vybraných bank 
v daňových rájích (procenta 
celkových výsledků)
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ropská komise se snaží proti 
vyhýbání se daním bojovat. 
Jedním z prostředků by mělo 
být hlášení nadnárodních 
společností o ekonomických 
aktivitách v jednotlivých ze-
mích. To se teď vztahuje jen 
na banky. „Na jejich příkladu 
je dobře vidět, jak užitečné 
hlášení může být. Jeho roz-
šíření i na další sektory by 
pomohlo analyzovat možný 
nesoulad mezi umístěním 
zisků a reálnou ekono-
mickou aktivitou,“ uvedl 
ekonom Petr Janský, který je 
autorem studie Glopolis.

Lucemburské  
a irské pobočky  

dosahují průměrné 
ziskovosti

129
procent.

Jan Šindelář

Vedení pražského letiště 
chystá pro příštích deset až 
patnáct let nevídaný inves-
tiční ruch. Rozvoj vzdušného 
přístavu má spolknout až  
27 miliard korun. Velkolepé 
plány u příležitosti osmde-
sáti let od vypravení první 
linky představil šéf letiště 
Václav Řehoř. 

Peníze půjdou především 
do výrazného rozšíření sou-
časného Terminálu 2 a stav-
by nové vzletové a přistávací 
dráhy. Letiště tak chce zvýšit 
kapacitu z dnešních patnácti 
milionů cestujících na 21 mi- 
lionů, výhledově pak až 
na 28 milionů cestujících.

„Máme jasnou představu, 
jaké jsou možnosti rozšíření 
letiště a jsme připraveni 

do rozvoje investovat,“ uvedl 
Řehoř. Novinkou je přede-
vším rozšíření schengen-
ského Terminálu 2, který 
byl otevřen teprve začátkem 
roku 2006. Letiště sice 
nehovoří o novém terminálu, 
„dvojka“ ale dostane rozleh-
lou přístavbu.

Celkový počet stojánek 
na letišti vzroste z dnešních 
padesáti na 75. Z toho bude 

osmnáct pro velkokapacitní 
letadla typu Airbusu A380. 
Dnes může tento letoun 
zajet ke čtyřem můstkům. 
V terminálu má vzniknout 
prostor až pro sedm odbavo-
vacích ostrovů se  
170 přepážkami. Nyní je tam 
šedesát přepážek. 

Letiště vybuduje i nové 
centrální stanoviště bezpeč-
nostní kontroly a odbavení. 

Na konci příští desetiletky 
má zmizet i dělení terminálů 
na schengenské a neschen-
genské. Cestující budou 
směrováni podle dopravců, 
nikoli podle cílových desti-
nací. 

Po několikaletém pře-
šlapování na místě vedení 
letiště také potvrdilo, že chce 
novou vzletovou a přistávací 
dráhu.  více e15.cz

letiště praha postaví terminál a dráhu

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/letiste-praha-postavi-novy-terminal-a-drahu-investuje-27-miliard-1330860
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n Oživená ekonomika 
a vyřizování bohatých 
firemních objednávek 
z loňska vytáhly břez-
nový prodej osobních 
aut na rekord. Na zlev-
nění kvůli posílení 
měny lidé nespoléhají.

Jan Stuchlík

Takový měsíc jako letošní 
březen prodejci osobních aut 
nepamatují. Prodali a zare-
gistrovali téměř 26,8 ti- 
síce aut. Meziročně je to 
o 17,4 procenta více a proti le-
tošnímu lednu a únoru je to 
třicetiprocentní růst. Za celé 
první čtvrtletí se prodej aut 
meziročně zvedl o 14,2 pro- 
centa na 68 tisíc. „Za celý rok 

očekáváme zvýšení prode-
je osobních vozů o deset 
procent na více než 285 tisíc 
aut,“ odhaduje Jakub Jurga 
z poradenské společnos-
ti Pricewaterhouse-
-Coopers.

Svaz dovozců 
automobi-
lů přičítá 
rekordní pro-
deje oživené 
ekonomice. 
V březnu se 
po firmách pro-
budili i privátní 
kupující. Jejich 
podíl se přehoupl přes 
26 procent, za celé čtvrtletí 
koupili 23 procent vozů. 
„Také se stále ještě vyřizují 
objednávky z loňska. Někdy 
u firemních flotil uplyne 
od objednání do prodeje a re-

gistrace vozu i půl roku,“ vy-
světluje generální tajemník 
SDA Josef Pokorný. Letošní 
příliv firemních objednávek 

se zatím proti loňsku 
zásadně nezměnil.

Nejistotu 
do zbytku roku 

vnáší očeká-
vaný konec 
intervencí 
ČNB. S posí-
lením koruny 

by teoreticky 
mohla zlevnit 

i auta. Kupující 
však na tento jev 

podle jarních čísel 
nespekulují. „Teď nelze od-
hadnout, co konec intervencí 
s cenami udělá. Více než 
polovina dovozců a výrobců 
se už na posílení koruny 
připravila,“ zmínil Jurga. 

Rychlost promítnutí kurzu 
do cen ovlivní i to, jaká ceno-
vá ujednání mají jednotliví 
dovozci ve smlouvách.

Prodeji aut v Česku tradič-
ně vládne Škoda Auto. Octa-
via, Fabia, Rapid a Superb 
obsadily první čtyři příčky 
prodejnosti. Přesto s 20,2 ti- 
síce prodaných aut v prv-
ním čtvrtletí zaznamenala 
automobilka dvouprocentní 
pokles. Na druhém místě 
skončil Volkswagen, na tře-
tím Hyundai.

Postupně ochabuje zájem 
o vozy s dieselovými motory. 
Jejich podíl klesl z dřívějších 
42 procent na 40,5 procenta. 
Obrat trendu může souviset 
s aférou dieselgate. Zda bude 
prodej dieselů dál klesat, si 
ale Pokorný z SDA netroufá 
odhadnout.  názory str. 12

po historickém březnu se 
čeká další vrchol v prodeji aut 

Škoda Auto 
prodala v prvním  

čtvrtletí nejvíce ze všech 
automobilek v Česku, ale

20,2
tisíce vozů znamená  

pokles o dvě  
procenta. 

„V pravém pruhu  
to není nic pro mě.“ 
Tomáš V.

Legendární model Golf GTI Vám nabízí sebevědomou sílu a dravou eleganci. Sílu najdete v motoru, 
v němž se ukrývá 230 plnokrevníků. Eleganci tvoří sada jedinečných detailů a doplňků.  
Přijďte se o tom sami přesvědčit k nejbližšímu prodejci Volkswagen.

Lidský rozměr našich technologií testujeme se skupinou náročných řidičů.  
Chcete vědět víc? Sledujte stránky www.volkswagen.cz. 
Nečekáme na budoucnost. Tvoříme ji.

Nový Golf GTI.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 modelu Golf: 3,9–7,9 l/100 km, 102–180 g/km. Vyobrazený model může obsahovat prvky příplatkové výbavy.

Autorizovaný prodejce Volkswagen AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 544, www.autojarov.cz, e-mail: vw@autojarov.cz 
Vídeňská 126, Praha 4, tel.: 251 002 803, www.autojarov-kunratice.cz, e-mail: kunratice@autojarov.cz

267463/51 inzerce

E-shop Notino.cz koupil 
německou konkurenci 

Internetový obchod Noti-
no.cz (dříve Parfums.cz) 
získal 75procentní podíl 
v německém prodejci 
kosmetiky Mussler Beau-
ty. Rodinná firma sídlící 
ve Stuttgartu dosahuje 
ročního obratu kolem  
320 milionů korun. 
Notino.cz tak urychluje 
expanzi na německý trh. 

Vinaři mohli  
vysadit více vinic 
Tuzemští vinaři letos 
nevyužili celou plochu, 
na které směli vysadit 
novou vinnou révu. Mohli 
požádat o nové využití až 
177 hektarů, zájem mělo 
i přes prodloužení doby, 
dokdy se mohla žádost 
podat, 189 subjektů. Lidé 
chtěli povolení na plochu 
o výměře 152 hektarů. 
Podle svazu vinařů je i to 
úspěch. /čtk/

Krátce
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n Spekulanti na posí-
lení koruny přepnuli 
z dluhopisů na po-
kladniční poukázky.

Jaroslav Bukovský

Český stát nabírá stále 
více krátkodobých dluhů 
splatných v řádu měsíců. Jen 
od ledna do března si mini-
sterstvo financí půjčilo přes 
76 miliard korun na méně 
než rok. Silněji se stát krát-
kodobě zadlužil naposledy 
na jaře roku 2012. Motivací 
jsou rekordně nízké úrokové 
sazby. Za několikaměsíční 
půjčku jsou investoři ochotni 
platit až dvouprocentní úrok. 
Stát si tak prodejem poklad-
ničních poukázek letos přišel 
už na stamiliony.

„Vzhledem k odhodla-
nosti ČNB ukončit devizo-
vé intervence se výrazně 
zkracuje investiční horizont 
pro ty, kteří parkují koruny 
do tuzemských dluhopisů. 
Orientují se proto na pa-
píry s nejkratší splatností, 
státu tím ale roste riziko 
při refinancování,“ uvádí 
hlavní ekonom UniCreditu 
Pavel Sobíšek. „K nákupům 
vede spekulanty hrozba, že 
po uvolnění koruny nebude 

dluhopisy s delší splatností 
komu prodat. Poukázky se 
dají takzvaně vysedět, tedy 
držet do splatnosti,“ doplňu-
je analytik Consequ Martin 
Lobotka.

Zájem o pokladniční po-
ukázky vyvrcholil v březnu, 
v posledním měsíci trvání 
slibu ČNB oslabovat měnu. 
Tehdy inkasoval stát z pro-
deje papírů přes 33 miliard 
korun. Peníze musí vrátit už 
za půl roku. Celkem si stát le-
tos půjčil 180 miliard korun, 
přes 40 procent této částky 
musí vrátit ještě letos.

„Prodejem pokladničních 
poukázek v prvním čtvrtletí 
2017 jsme získali dodatečné 
příjmy státního rozpočtu 
ve výši 344,3 milionu korun. 
Papíry z důvodu krátké 
splatnosti neslouží ke krytí 

letošní potřeby financování,“ 
uvádí mluvčí ministerstva 
financí Monika Bačová. Za-
tímco stát letos vydělal emisí 
poukázek v průměru jedno 
procento, s dlouhodobými 
půjčkami je to naopak a pla-
cený úrok rychle roste.

Roční úrok placený státem 
z desetileté půjčky vyšel ještě 
v polovině ledna Česko na  
0,3 procenta, nyní je to už tři-
krát více, důvodem je nezá-
jem investorů. „Doba středně 
a dlouhodobých dluhopisů 
jako investičního nástroje 
pro korunové spekulanty 
skončila,“ dodává Sobíšek.

česko si začalo 
půjčovat na krátko

Letiště v Sofii bude dál provozovat stát
Bulharská prozatímní vláda zrušila tendr na provozování 
letiště v Sofii. Dospěla totiž k závěru, že udělení koncese 
na nejvýznamnější letiště v zemi na dobu 35 let není ve ve-
řejném zájmu.  

ChemChina smí převzít Syngentu

Regulátoři v Evropské unii i ve Spojených státech schválili 
plán čínské státní chemické společnosti ChemChina pře-
vzít za 43 miliard dolarů švýcarského producenta pestici-
dů a osiv Syngenta. Firma musela slíbit, že prodá některé 
aktivity, aby tak rozptýlila obavy z ohrožení hospodářské 
soutěže. 

Řetězec Dino míří na varšavskou burzu

Polský maloobchodní řetězec Dino Polska vstoupí na bur-
zu, jeho akcie by se měly začít ve Varšavě obchodovat 
ještě tento měsíc. Firma za 49 procent akcií, které prodává 
společnost Enterprise Investors, dostane 1,65 miliardy 
zlotých (10,5 miliardy korun). Jde tak o největší IPO za po-
slední roky ve Varšavě. 

Skotská ekonomika loni výrazně zaostala za Británií

Hospodářský růst ve Skotsku se loni takřka zastavil a eko-
nomika zaostala za celou Británií nejvíce za posledních 
šest let. HDP Skotska se zvýšil jen o 0,4 procenta po před-
loňském vzestupu o 2,1 procenta. /čtk/ 

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,226

Čína 1 3,680

dánsko 1 3,639

emu 1 27,060

Chorvatsko 1 3,633

Japonsko 100 22,820

Kanada 1 18,951

maďarsko 100 8,734

norsko 1 2,953

Polsko 1 6,396

rusko 100 45,402

švédsko 1 2,827

švýcarsko 1 25,267

Turecko 1 6,873

usA 1 25,370

velká Británie 1 31,660

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 5. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  

CeTv 76,00   -0,85 % 

Čez 430,00   -0,76 % 

erste Bank 824,40   1,02 % 

Fortuna 105,00   -0,33 % 

Kofola 403,00   0,93 % 

KB 946,60   -0,58 % 

moneta 86,50   0,76 % 

o2 Cr 287,50   0,88 % 

Pegas 818,00   -0,32 % 

Philip mor. Čr 13 701,00   -0,90 % 

Tmr 660,00 0,00 %

unipetrol 230,00   -1,29 % 

viG 610,00   -0,65 % 

Celkový objem (v tisících korun) 952 040

akcie na pražské burze 5. 4. 2017 

plechovky a půllitrové lahve Coca-Coly s třešňovou 
příchutí bude na čínském trhu zdobit tvář slavného americ-
kého investora Warrena Buffetta. ten je známým fanouškem 
Cherry Coke a jeho investiční společnost Berkshire Hathaway 
je největším akcionářem nápojového gigantu Coca-Cola. Spe-
ciální edice Cherry Coke s Buffettovou tváří bude na pultech 
jen po omezenou dobu.

třEšňový MiliaRDář
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Emise pokladničních poukázek (v miliaradách korun)
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n Země momentálně 
řeší, jak co nejefek-
tivněji navýšit počet 
ubytovacích kapa-
cit a infrastrukturu 
obecně.

Albánský turistický průmy-
sl v loňském roce vydělal 
rekordních 1,5 miliardy 
eur (40,6 miliardy korun). 
K tomu, aby se tento růst 
udržel i v budoucnu, ale 
podle úřadů bude nutný 
větší dohled nad kvalitou na-
bízeného ubytování. Tvrdí to 
zpravodajský server Balkan 
Insight. I když při pláno-
vání dovolené většinu lidí 
nenapadne zrovna Albánie, 
albánský turistický průmysl 
vykazuje silný růst.

Albánii v roce 2015 navští-
vilo zhruba 15 700 českých 
turistů, zatímco v roce 2012 

jich bylo jen 9300, sdělila 
Asociace českých cestovních 
kanceláří a agentur. Čechy 
na Albánii lákají hory i pláže, 
ale i finanční dostupnost. 
Nicméně tři z pěti turistů, 
kteří zavítají do Albánie, stá-
le pocházejí ze sousedního 
Kosova, Makedonie a Černé 
Hory.

Země hledá zahraniční 
investory a způsoby, jak lépe 
zajistit dohled nad kvali-
tou ubytování, které hotely 
inzerují na svých webových 
stránkách. „Rostoucí zisk 
z turismu nám říká, že se 
Albánie stává soupeřem 
na regionálním turistickém 
trhu,“ cituje Balkan Insight 
nejmenovaný zdroj z albán-
ského ministerstva hospo-
dářství a cestovního ruchu.

Albánie tento měsíc popr-
vé organizuje Středomořský 
veletrh, jehož značná část 
bude věnována právě turis-

mu. Dalším krokem k udrže-
ní turistického růstu je podle 
albánského ministerstva 
hospodářství a cestovního 
ruchu zlepšování infrastruk-
tury. „Pracujeme na tom, 
aby mnoho míst bylo lépe 
přístupných. Máme i nedo-

statek kvalitních ubytova-
cích kapacit,“ uvedl zdroj 
z ministerstva.

Na nedostatek spolehli-
vého ubytování upozorňují 
i zástupci jednotlivých turis-
tických asociací. /čtk/
 více e15.cz

turistika v albánii zažívá boom
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Dolar 
v zajetí 
politiky
Máme za sebou první kvartál 
roku. Z pohledu amerického 
dolaru platí jednoznačně 
rčení: Jednou jsi dole, jednou 

nahoře. Zatímco při hodnoce-
ní výkonnosti zelených banko-
vek v průběhu konce loňského 
roku bychom nenašli měnu, 
vůči které by dolar neposílil, 
během prvního čtvrtletí letoš-
ního roku tomu bylo přesně 
naopak. 

Dolar oslabil vůči všem 
světovým měnám. Nejlépe 
se letos dařilo australskému 
dolaru se ziskem přes šest pro-
cent, o necelých 5,5 procenta 
zhodnotil japonský jen. Přes 
dvě procenta si za uvedené 
období dokonce připsala 
britská libra.

Dolar se v posledních dvou 
čtvrtletích více než funda-
menty řídil tržním sentimen-
tem vyplývajícím z efektu 
„Trump“. Přehnaný optimi-
smus po nečekaném zvolení 
Donalda Trumpa prezidentem 
vystřídal zejména v průběhu 
března nárůst obav, zda bude 
schopen uskutečnit své sliby, 
kterými hned po svém zvolení 
přesvědčil i finanční trhy.

Aktuální dolarové úrovně 
se nacházejí poblíž hodnot 
z období před zvolením nové-
ho prezidenta. Dolar by se tak 
měl dostat ze zajetí politiky 

a v dalším období by se v jeho 
kurzu měly začít více prosazo-
vat fundamenty. 

Očekávaný růst americké 
ekonomiky dosahující letos 
kolem 2,5 procenta a předpo-
kládané dvojí zvýšení dolaro-
vých sazeb by se měly odrazit 
v silnější hodnotě dolaru 
na globálních trzích v průbě-
hu letošního roku. Spíše ale 
sázíme na jeho zhodnocení 
vůči asijským a latinskoame-
rickým měnám, na euro zřej-
mě bude letos dolar krátký.

autor je ekonomem komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

PRO AUTOPROFESIONÁLY

PRÁVĚ V PRODEJI

MĚSÍČNÍK

OBJEDNÁVEJTE TAKÉ NA TEL.: 800 300 302 (BEZPLATNÁ LINKA)  
NEBO PREDPLATNE.CNC@CPOST.CZ  NEBO WWW.PREDPLATNEJAKODAREK.CZ POD KÓDEM                   .APE 0417

269195/13 inzerce

číňané chtějí 
vyrábět 
v mexiku
Čínská automobilka Great 
Wall Motor uvažuje o vý-
stavbě závodu v Mexiku, 
v němž by se vyrábělo 
až 250 tisíc aut ročně. 
Konečné rozhodnutí ale 
zřejmě ještě ovlivní jedná-
ní zemí NAFTA o obchodu 
v regionu, neboť americký 
prezident Donald Trump 
hrozí výrobcům automo-
bilů vysokými dovozními 
cly. Auta z nového závodu 
by směřovala na americký 
i mexický trh.

Great Wall Motor se 
označuje za největšího 
výrobce sportovně-užitko-
vých vozů (SUV) a pick-
-upů v Číně a nyní využívá 
dopadů Trumpovy politiky 
přimět americké firmy 
k investicím na domácím 
trhu. Pod tímto tlakem již 
automobilka Ford Motor 
v lednu zrušila projekt 
výstavby závodu ve státě 
San Luis Potosí, podobně 
výrobce topení a klimati-
začních jednotek Carrier 
v prosinci vycouval z plá-
novaného přesunu výroby 
do státu Nuevo León. 

Čínská společnost si 
podle zdrojů agentury 
Reuters nyní vybírá právě 
mezi těmito dvěma lokali-
tami. V úvahu však připa-
dá také možnost závodu 
na území USA. Jak uvedl 
nejmenovaný představitel 
čínské firmy, výběr mezi 
Spojenými státy a Mexi-
kem závisí na výsledku 
obchodních jednání mezi 
USA, Mexikem a Čínou.  
/čtk/  více e15.cz

bunkry na pláži. Mezi turistická lákadla kromě hlavního měs-
ta tirany patří i bunkry na pobřeží Jaderského moře.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/turiste-objevili-albanii-balkanskou-zemi-si-zamilovali-i-cesi-podivejte-se-proc-1330868%20
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cinska-automobilka-great-wall-uvazuje-o-vyrobe-v-mexiku-1330853
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n Mezinárodní spole-
čenství žádá okamžité 
vyšetření potenciální-
ho válečného zločinu, 
při němž v Sýrii zahy-
nulo až sto lidí.

Návrh rezoluce Rady bezpeč-
nosti OSN, která odsuzuje 
úterní chemický útok v Sýrii 
s až stovkou obětí na živo-
tech, považuje Rusko v jeho 
nynější podobě za nepřija-
telný. „Nedomníváme se, že 
má smysl přijmout usnesení 
o útoku chemickými zbraně-
mi v jeho současné podobě,“ 
řekla podle agentury Inter-
fax mluvčí ruské diplomacie 
Marija Zacharovová, podle 
níž se návrh neopírá o věro-
hodné údaje.

Spojené státy, Francie 
a Británie vypracovaly návrh 
rezoluce, který po Damašku 
požaduje, aby plně spolu-
pracoval s mezinárodními 
vyšetřovateli. Zároveň hrozí 
sankcemi v případě potvr-
zení, že v Sýrii byly k útoku 
použity otravné látky.

V reakci na útok mimo-
řádně včera zasedla Rada 
bezpečnosti OSN. Rusko jako 
stálý člen Rady bezpečnosti 
OSN může rezoluci vetovat, 

což učinilo i v předchozích 
případech, kdy byl text 
namířen proti syrskému 
režimu prezidenta Bašára 
Asada.

Rezoluce se týká útoku 
s údajně chemickými zbra-
němi na syrský Chán Šaj-
chún. Podle svazu syrských 
záchranných organizací 
(UOSSM) si útok vyžádal 
nejméně sto obětí a 400 zra-  
něných. Exilová Syrská 
organizace pro lidská práva 
(SOHR) uvedla, že po útoku 
zemřelo 72 lidí včetně 20 dětí 

a 17 žen. Podle SOHR na měs-
to útočila buď syrská armá-
da, nebo její spojenec Rusko, 
jejichž letadla na město prý 
shodila toxický plyn. Rusko 
i Sýrie takový útok popírají.

Moskva tvrdí, že plyn 
zřejmě unikl při explozi che-
mického skladu rebelů, který 
bombardovala syrská vládní 
letadla. Povstalci prohlášení 
Ruska popřeli. Nejmenovaný 
americký činitel agentuře 
Reuters řekl, že ruská tvrze-
ní se „neslučují s realitou“. 
Další zdroj, který si rovněž 

nepřál být jmenován, dodal, 
že v místě neexistoval žádný 
sklad rebelů s chemickým 
materiálem.

Francouzský prezident 
François Hollande vyzval 
k tomu, aby sankce proti 
vládnoucímu syrskému 
režimu byly přijaty. Turec-
ký prezident Recep Tayyip 
Erdogan označil Asada 
za vraha. „Asade, vrahu! Jak 
budeš moci uniknout prokle-
tí (obětí)?“ prohlásil Erdogan 
na jednom shromáždění. /čtk/
 více e15.cz

osn odsoudila útok v sýrii, 
rusko rezoluci odmítlo 

apel. vyslankyně USa při oSn nikki Haley vyzvala zúčastněné k prosazení rezoluce, pomáhala si 
i šokujícími fotkami mrtvých dětí po chemickém útoku.
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Němci schválili vysoké 
pokuty pro sociální sítě
Sociálním sítím, které 
nebudou důsledně mazat 
protiprávní obsah, bude 
v Německu hrozit pokuta 
až padesát milionů eur. 
Počítá s tím návrh němec-
kého ministerstva spra-
vedlnosti, který schválila 
tamní vláda. Dosavadní 
snahy provozovatelů soci-
álních sítí, jako je Face-
book nebo Twitter, nebyly 
podle poslanců v tomto 
ohledu dostatečné.  

Medveděv mezi Rusy 
ztrácí popularitu
Popularita ruského premi-
éra Dmitrije Medveděva, 
kterého opoziční vůdce 
Alexej Navalnyj obvinil 
z pohádkového zbohatnu-
tí vinou korupce, během 
měsíce klesla o deset 
procentních bodů. Stejnou 
měrou naopak vzrostl po-
díl premiérových kritiků. 

Pieta za zesnulé při 
útocích v Londýně

Ve Westminsterském 
opatství v Londýně včera 
proběhla mše za oběti 
březnového atentátu 
u parlamentu. Zúčastnili 
se jí i princ Harry a princ 
William, který předtím 
položil věnec u památníku 
nevinným obětem útlaku, 
válek a násilí.

Europoslanci jednali 
o brexitu
Evropský parlament 
na plenárním zasedání 
ve Štrasburku označil 
zachování rovných práv 
všech unijních občanů 
včetně Britů za svoje 
priority pro nadcházející 
výstupové rozhovory mezi 
Evropskou unií a Spoje-
ným královstvím. /čtk/

Krátce

n Rozhodnutí záko-
nodárců bude ještě 
muset přezkoumat 
ústavní soud.

Slovenský parlament včera 
schválil usnesení, kterým 
zrušil amnestie, jež kromě 
jiného bránily trestnímu 
stíhání pachatelů únosu 
syna tehdejšího prezidenta 
Michala Kováče v roce 1995 
do ciziny. Rozhodnutí sně-
movny ještě posoudí ústavní 
soud. Ze zavlečení Kováče 
mladšího do Rakouska 
byla v době vlády premiéra 
Vladimíra Mečiara podezřelá 
slovenská tajná služba SIS.

Slovenská prokuratura již 
v roce 2000 podala v sou-
vislosti s únosem obžalobu 
na 13 osob 
včetně býva-
lého šéfa SIS 
Ivana Lexy. 
Soud trestní 
stíhání ale 
zastavil právě 
kvůli amne-
stiím. Ty 
vydal v roce 
1998 Mečiar, 
který tehdy 
vykonával 
i některé 
prezidentské 
pravomoci, neboť Slovensko 
přechodně nemělo hlavu 

státu. Po zrušení amnestií, 
jejichž anulaci podpořilo  
129 ze 144 přítomných 

poslanců, by 
trestní stíhání 
v případu 
únosu mělo být 
obnoveno.

„Dozrál čas 
a politická 
vůle, abychom 
toto stigma 
slovenské poli-
tiky odstranili. 
Chci uvítat 
i konstruktivní 
postoj opozice,“ 
řekl před hlaso-

váním sněmovny o zrušení 
amnestií premiér Robert 

Fico, který v minulosti 
označil amnestie za nezruši-
telné, ale nakonec tento krok 
podpořil.

Zavlečením Kováčova 
syna do Rakouska chtěla SIS 
podle některých informací 
zdiskreditovat tehdejšího 
prezidenta Kováče, který 
kritizoval Mečiarovu vládu. 
Na Kováče mladšího byl 
v té době v Německu vydán 
zatykač kvůli údajné zpro-
nevěře v bratislavské firmě 
Technopol, rakouský soud 
ho ale německé prokuratuře 
nevydal a vrátil ho na Slo-
vensko. Německá justice pak 
stíhání Kováče mladšího 
zastavila. /čtk/

slovenští poslanci zrušili amnestie
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 Dozrál čas 
a politická vůle, 
abychom toto 
stigma slovenské 
politiky odstranili, 
prohlásil premiér 
Fico.
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Ruské úřady včera nakrátko 
uzavřely stanici metra v Pe-
trohradu, u níž se v pondělí 
v podzemní dráze odehrál 
teroristický útok s 14 mrt-
vými. Uzavření stanice si 
během ranní špičky vynutil 
anonymní telefonát, který 
varoval před bombou. Kvůli 
výhrůžkám anonyma pak 
odpoledne evakuovala poli-
cie na 400 studentů a učitelů 
z moskevského daňového 
institutu. Na místo dorazila 
policie, psovodi a pyrotech-
nici. Uzavřená byla i dvě 
moskevská nádraží.

Kvůli podobným výhrůž-
kám či nálezům podezře-
lých předmětů se v úterý 
v Petrohradu hned několik 
stanic na různých linkách 

metra opakovaně uzavíraly. 
Pyrotechnici také u zastávky 
městské dopravy v centru 
Petrohradu kontrolovali 
podezřelou krabičku, kterou 
si nakonec odvezli. Mimo 
stanice metra Senné náměstí 
kontrolovala policie kvůli 
anonymnímu telefonátu 
i stanici Pionýrská.

Kurské vlakové nádraží 
v Moskvě dnes přestalo 
vypravovat příměstské 
spoje poté, co si strojvedoucí 
povšiml hasicího přístroje 
ležícího v kolejišti. Právě 
hasicí přístroj použil petro-
hradský atentátník ke zho-
tovení dvou bomb, z nichž 
jednu se podařilo včas najít 
a zneškodnit. /čtk/
 sledujte na e15.cz

petrohrad i moskvu 
trápily bombové 
poplachy

REJSTRIKY.E15.CZ
MINUT PRO
EKONOMIKU
A BYZNYS

OBCHODNÍ
REJSTŘÍK

ŽIVNOSTENSKÝ
REJSTŘÍK

REJSTŘÍK
PLÁTCŮ DPH

VŠECHNY FIRMY
NA JEDNOM MÍSTĚ

265233/113 inzerce

nové průmyslové zóně musí ustoupit stávající obchůdky a zástavba v čínské provincii 
Hebei. Bílé nálepky s nápisem „úředně zabaveno“ se objevily na všech dotčených nemovitos-
tech. nová zóna Xiongan se nachází asi sto kilometrů jihovýchodně od hlavního města Pekingu 
na území hned tří okrsků. Čína se snaží rozvinout oblast v trojúhelníku regionů Peking–tianjin–
Hebei, který je bohatý na přírodní zdroje a navíc velmi snadno dostupný. 

vyvlaStňování v Číně
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V Německu včera oficiálně 
zahájila činnost část armády, 
která bude chránit zařízení 
Bundeswehru před kyber-
netickými útoky a v případě 
potřeby takové útoky sama 
provádět. Do léta má v této 
složce armády, která bude 
mít stejné postavení jako 
pěchota, námořnictvo 
nebo letectvo, půso-
bit 13 500 vojáků 
a civilistů.

„Je to 
historický 
okamžik pro 
naši armádu,“ 
prohlásila při 
slavnostním 
zahájení v Bon-
nu ministryně 
obrany Ursula von 
der Leyenová (CDU), 
podle níž se z kybernetic-
kého prostoru dávno stalo 
nové bojiště.

Nutnost vzniku velitelství 
nazvaného Kybernetický 
a informační prostor (CIR), 
do něhož se sloučí dosavadní 
skupiny zodpovědné za stej-
nou činnost, zdůvodňuje 
ministerstvo obrany mimo 

jiné rostoucím počtem ha-
ckerských útoků na armádní 
zařízení.

„Hackerské útoky jsou 
stále komplexnější,“ nechal 
se nedávno slyšet generál 
Ludwig Leinhos, který stojí 
v čele nové armádní složky. 
Jen za prvních devět týdnů 

letošního roku podle 
něj vůči německé 

armádě směřo-
valo 284 tisíc 

hackerských 
útoků. Za čás-
tí z nich stojí 
snaha o špi-
onáž, další 

cílí přímo 
na zničení částí 

armádní infra-
struktury, což je 

podle něj ještě výrazně 
nebezpečnější.

Plně funkční má být nová 
složka v roce 2021. Do té 
doby ale podle ministry-
ně obrany potřebuje ještě 
výrazně navýšit počet 
expertů v oblasti informač-
ních technologií. K tomu má 
přispět i chystaná náborová 
kampaň. /čtk/

bundeswehr má 
novou kyberdivizi

V armádní
složce má působit až

13 500
vojáků a civilistů.
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Nový Samsung
každý rok

Každý rok dostanete nový model Samsung Galaxy
Žádná platba předem, žádné úroky ani skryté poplatky

V případě krádeže nebo rozbití dostanete hned zdarma nový
Po 6 měsících můžete kdykoliv skončit a zařízení vrátit

V případě krádeže nebo rozbití dostanete hned zdarma nový
Po 6 měsících můžete kdykoliv skončit a zařízení vrátit

Více na www.alza.cz/novysamsung

měsíčně

od 690,-
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 Borisi Johnsonovi jsem řekl, 
že osvobozující verdikt ve věci 
násilného úmrtí českého občana 
ve mně vyvolává velké pochyby,

napsal na Twitteru o jednání  
se svým britským kolegou 
ministr zahraničních věcí 
lubomír zaorálek
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Volkswagen se vrací
Co tak ještě koupit? Auto, odpověděl si zřejmě český zákaz-
ník. Osobní vozy se v Česku v prvním čtvrtletí prodávaly jako 
o život. Celkem jich lidé a firmy koupili přes 68 tisíc a v břez-
nu odbyt meziročně vzrostl o rekordních 17 procent. Co už dě-
lat s penězi – říká si možná klient – když platy rostou rychleji 
než inflace, úvěry jsou za hubičku, když ČNB pumpuje před 
koncem intervencí do oběhu stamiliardy. A když nemovitosti 
jsou už rozprodané nebo předražené. No tak koupíme auto.

Za pozornost stojí především nekompromisní tažení Volks-
wagenu. Jeho prodeje vzrostly o plných 48 procent. I na 
českém trhu tak značka potvrzuje, že se z aféry dieselgate 
otřepává – přinejmenším obchodně – ve velkém stylu. Hlav-
ní satisfakci ale dostala v samotných Spojených státech, 
kde kauza s falšováním emisních testů začala. Za letošní 
první kvartál tam značce vzrostl odbyt o desetinu a třeba 
modelu Golf se tam prodalo v březnu dokonce o 42 procent 
víc. Volkswagen je zpátky.

Tomáš Stingl

Ani Babiš 
nedá slevu 
zadarmo
Daně se samy nevyberou, 
hlásá náměstkyně ministra 
financí pro daně a cla Alena 
Schillerová skoro vždy při 
obhajobě restriktivních 
opatření, která v poslední 
době dopadají na hlavy 
podnikatelů a drobných 
živnostníků. Tedy kontrol-
ního hlášení a elektronické 
evidence tržeb. A dodává, 
že na tom, aby se státu lépe 
inkasovalo, už se práce 
udělala. Další kroky podle 
ní budou mířit k tomu, aby 
odvádění daní nevyvolávalo 
v lidech takovou nechuť. Sta-
lo se, první drobný krůček 
učinili poslanci. Schválili 
nový daňový balíček. Ten 
sice obsahuje hlavně vyšší 
daňovou slevu na děti, ale 
kromě toho vrací do záko-
na paragraf, podle kterého 
budou mít živnostníci opět 
možnost uplatnit slevy 
na manželku a děti. Platit by 
vše mělo od dubna. Přívěti-
vost ministerstva financí má 
ale své meze. Přibalena je 
i změna pravidel pro výdajo-

vé paušály živnostníků. Jak 
jinak, přísnější.

Limit příjmů, který 
určoval okruh živnostníků 
a drobných podnikatelů, 
jimž mají výdajové paušály 
ulehčit výpočet základu 
daně, se má zkrátit na polo-
vinu, ze dvou milionů korun 
ročně na milion. Finanční 
správa, která jde po každé 
koruně, nemá přesný odhad, 
kolika lidí se nové pravidlo 

dotkne. Operuje ale s před-
stavou, že ti, co nebudou 
využívat výdajový paušál, si 
obratem začnou vést účet-
nictví, a stát z nich tak vy-
ždímá více peněz. Teoreticky 
to platí. Praxe ovšem může 
být i opačná. Více drobných 
živnostníků a podnikate-
lů začne „účtovat“ z ruky 
do ruky. U drobných služeb 
to není žádná výjimka, tako-
vá transakce je koneckonců 
výhodná pro obě strany. Jen 
stát přitom utře.

Schválením daňového 
balíčku zhasla i poslední 
naděje těch, kteří doufali, 
že by se ještě mohla změnit 
pravidla pro elektronickou 
evidenci tržeb. Výjimku 
nedostanou ani podnikatelé 
s nejmenšími příjmy, pokud 
by se přihlásili k paušální 
dani, jak navrhoval mini-
str financí, ani stánkaři 
z farmářských trhů, což 
byla představa lidovců. 
Z daňového balíčku se stal 
standardní volební dárek, 
kterým se na náměstích mo-
hou chlubit všechny vládní 
strany. Docela rychlý byl šéf 
sociální demokracie: „Dobrá 
zpráva pro rodiny s více 
dětmi, kterým dále snižuje-
me daně,“ napsal okamžitě 
po hlasování Bohuslav 
Sobotka na Twitteru.

Z daňového balíčku 
ovšem čouhá i podstatnější 
záležitost. České daňo-
vé právo je mimořádně 
složité, chaotické a ne 
vždy srozumitelné. Není to 
žádná novinka, množství 
daňových novel už nikdo 
nepočítá. K tomu ovšem 
nově přistupuje fakt, že ni-
kdy není jisté, kdy příslušné 
změny začnou platit. Viz 
daňový balíček – platit měl 
od letošního ledna, leč má 
zpoždění. Sorry jako. Daně 
se samy nevyberou a lidé je 
nikdy nebudou platit s nad-
šením. Daňové břímě by ale 
bylo snesitelnější, pokud by 
daňový systém byl jedno-
dušší a předvídatelný.

Komentář

Jana Havligerová

Daně se samy 
nevyberou a lidé je 
nikdy nebudou platit 
s nadšením. Daňové 
břímě by ale bylo 
snesitelnější, pokud 
by daňový systém 
byl jednodušší 
a předvídatelný.
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zažila vaše společnost něco významného?
pište nám na lidee15@cninvest.cz

poslepu na stěnu. 
v lezeckém centru Smích- 

oFF se konal sedmý ročník 
závodů nekoukej a lez  

o. K.! letos soutěžilo osm 
tříčlenných týmů, složených 

z nevidomého, dospělého 
bez zrakového hendikepu 

a dítěte. Závodníci měli 
za cíl zdolat lezeckou stěnu 
vysokou 15 metrů. všechny 
tříčlenné týmy měly přitom 

samozřejmě stejné pod-
mínky, protože každý lezec 

měl pásku přes oči, ať už 
je zrakově hendikepovaný, 

nebo ne. akci uspořádali 
dobrovolníci z Moneta 

Money Bank.

zpátky v praze. Pražský Radotín hostil třetí ročník futsalového turnaje Xyladecor 
Cup. Zúčastnilo se jej celkem deset týmů z Prahy a širokého okolí. na vítězství nakonec 
po vypjatém boji dosáhl tým iColor z Jinonic. „Po setkání v Brně jsme se vrátili opět 
do Prahy. akce sklidila u našich obchodních partnerů velký úspěch. Radotínská hala 
byla plná nadšených sportovců a jejich fanoušků. i proto se budeme snažit na podzim 
uskutečnit další, v pořadí již čtvrtý ročník,“ uvedl brand manažer značek Xyladecor 
a luxol David Franěk.

českÝ úspěch. nejlepší 
marmelády na světě se vaří 
v Česku. Rozhodla o tom 
odborná porota soutěže 
World’s original Marmala-
de awards 2017. Marme-
lády značky Rose Garden 
začínající české podnika-
telky ze šumavy Jozefíny 
Růžičkové porazily přes 
dva tisíce konkurentů a zís-
kaly celkem devět medailí. 
Konkrétně pět zlatých, tři 
stříbrné a jednu dvojitou 
zlatou medaili. výrobek 
z červeného pomeranče 
a šípku je zároveň nejlepší 
letošní zahraniční mar-
meládou vůbec. výsledky 
soutěže byly vyhlášeny 
v britské Cumbrii. 

cenní partneři. Spo-
lečnosti Dell EMC Česká 

republika uspořádala v pro-
storách Slovanského domu 

v Praze slavnostní galave-
čer, během kterého ocenila 
své nejúspěšnější partnery 

v rámci programu Czech 
Partner awards 2017. Ceny 

předali senior viceprezi-
dentka Dell EMC pro region 

východní a střední Evropy 
anja Monradová (na horním 

snímku) a generální ředitel 
české pobočky Dell EMC 

Jiří Kysela. Společnosti 
autoCont CZ a Comparex 

CZ získaly ocenění Channel 
partner roku, společnost 

SWS obdržela cenu  
Distributor roku.
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život

(sci-fi, usA, 104 minut)
režie: daniel espinosa
hrají: Jake Gyllenhaal, rebecca 
Fergusonová, ryan reynolds, 
Ariyon Bakare
hodnocení: 40 %

Iva Přivřelová

Už Ellen Ripleyová v roce 
1979 ve snímku Vetřelec 
poznala, že ve vesmíru vás 
nikdo neslyší křičet. Nyní si 
tuto krušnou lekci zopa-
kuje posádka mezinárodní 
vesmírné stanice v novince 
švédského režiséra Daniela 
Espinosy Život.

Než začne jeho americ-
ký sci-fi horor kopírovat 
klasiku žánru Vetřelce a Věci, 
tváří se jako napínavá akce 
inspirovaná Gravitací. Pak 
ale astronauti začnou na své 
lodi pěstovat buňku z Marsu, 
která čím dál víc vykazuje 
vlastnosti superodolného 
a superchytrého organismu.

Kdyby byl Život pojatý jako 
hororová metafora o dneš-

pohledné sci-fi zápasí s neoriginalitou a hloupostí

v pasti. Jake Gyllenhaal se snaží uvnitř vesmírné stanice bojovat 
se supermimozemšťanem.
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ním lidstvu, které volí za své-
ho lídra Trumpa, ke všemu 
cizímu přistupuje necitlivě 
a při prvním problému chce 
ničit, mohlo by z něj být víc 

než hloupé béčko s áčkovými 
herci a vizuálem. Jenže veš-
kerá symbolika se smrskne 
na jednu krátkou promluvu 
jediné černošské postavy.

Film se přitom nechce 
hlásit ani ke své nepropraco-
vanosti a nenabízí na místo 
originality velkou popcor-
novou zábavu. Na to je příliš 
vážný a repetetivní.

Daniel Espinosa, kterého 
jeho úspěšná švédská krimi 
Snadný prachy katapultovala 
k průměrným anglicky mlu-
veným zakázkám (naposledy 
Dítě 44 produkované Ridleym 
Scottem), vše točí zručně, 
zvlášť na začátku a na konci.

Jeho dílo ovšem funguje, 
jen pokud se v něm nemluví. 
Osádka Života soupeří s lidmi 
z nových filmových dob-
rodružství Godzilly a King 
Konga o to, kdo je hloupější. 
Astronauti kromě banálních 
dialogů mají navíc i nekon-
zistentní povahy, opakovaně 

řeční o záchraně lidstva, 
aby se pak snažili zachránit 
hlavně sebe. 

Scenáristi, kteří na tom 
mají asi největší vinu, si tento 
vážný film zkusili po úspěchu 
komediální akce Deadpool. 
To vysvětluje, proč se tu 
Ryan Reynolds objevuje jako 
hláškonoš. Proč si tu chtěl 
zahrát i Jake Gyllenhaal, je 
víc matoucí otázka.

autorka je spolupracovnicí redakce

n Galerie Rudolfinum 
bude po následující tři 
měsíce patřit čelné-
mu představiteli nové 
generace německých 
malířů Eberhardu 
Havekostovi, jenž si 
výstavu sám autorsky 
připravil a instaloval.

Dušan Kütner

Malba vycházející z vizuál-
ního zpracování okolního 
digitálního světa je hlavním 
motivem obrazů čelného ně-
meckého malíře a profesora 
Akademie výtvarných umění 
v Düsseldorfu Eberharda 
Havekosta. Desítky jeho ob-
razů z posledních deseti let 
pohybujících se od na první 
pohled jednoduchých jed-
nobarevných maleb po vel-
koformátová propracovaná 
plátna ode dneška až do za-
čátku července vystavuje 
pražská Galerie Rudolfinum.

Jedním z hlavních výcho-
disek Havekostovy tvorby 
je především fotografie, 
prakticky jakákoliv, kterou 
promyšleně upravuje v počí-
tači až k nepoznání.

„Vývoj jeho tvorby směřuje 
k redukci významů zob-
razení, a tím ke stále větší 
převaze děl, jejichž jediným 
tématem je obraz sám o sobě 

obrazy vzešlé z digitální fotky knihou roku 
je jezero, 
uspěl i stingl
Knihou roku se v soutěži 
Magnesia Litera stal román 
Jezero, který napsala Bian-
ca Bellová. Próza je drsným 
příběhem o dospívání a zá-
roveň postapokalyptickým 
podobenstvím o zničení 
přírody, po kterém násle-
duje zpustošení lidských 
vztahů i duší jednotlivých 
lidí. Výsledky vyhlásili 
pořadatelé v úterý večer.

V nejsledovanější kate-
gorii prózy zvítězil Marek 
Šindelka s románem Únava 
materiálu. Stejnou cenu 
dostal už před pěti lety 
za sbírku povídek Zůstaňte 
s námi.

Literu za nakladatelský 
čin dostala kniha Adama 
Chrousta Miloslav Stingl 
– Biografie cestovatelské 
legendy. Nejlepší knihou 
pro děti a mládež je publi-
kace Tomáše Končinského 
a Barbory Klárové Překlep 
a Škraloup s ilustracemi 
Daniela Špačka.

Do soutěže se vrátila 
kategorie publicistiky a vy-
hrála v ní Kateřina Šedá 
s knižní podobou svého 
kontroverzního projektu 
Brnox.

Literu za objev roku má 
Ondřej Nezbeda se svou 
knihou Průvodce smrtelní-
ka. /čtk/

fotoGrafie je základ. Eberhard Havekost velmi často používá jako podklad pro malbu digitálně 
upravené fotografie, často změněné až k nepoznání.
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– zdánlivě abstraktní, svým 
způsobem odcizený svému 
původnímu účelu zobra-
zovat realitu,“ říká kurátor 
výstavy Petr Nedoma.

Havekost i díky svému 
vzdělání a akademickému 
působení je podle Nedomy 
velmi dobře obeznámen 
s historií výtvarného umění 
za posledních tisíc let, která 
v šedesátých letech dospěla 

k tak důkladnému hyperrea-
listickému stylu, až před-
stihla i fotografii. Schopnost 
malovat realisticky tak 
definitivně ztratila na význa-
mu a celá malba se začala 
posouvat jiným směrem, kte-
rý není na realitě tak závislý, 
jako byl do té doby.

Jím se vydává i Havekost, 
do jehož obrazů tak proniká 
abstrakce, snaha rozložit 

obraz i odkazy na digitální 
svět v podobě televizorů, 
monitorů, mobilních tele-
fonů, dopravních letadel či 
třeba rozvodných elektric-
kých skříní.

České návštěvníky pak 
potěší úvodní velkoformáto-
vý obraz s pravěkými lidmi, 
v němž vychází ze známých 
ilustrací zachycujících pra-
věk od Zdeňka Buriana.
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cíl na dohled. 
americký naSa při-
pravuje sondu Cassi-
ni na poslední etapu 
její dvacetileté mise. 
v průběhu dubna 
se sonda značně 
přiblíží největšímu 
měsíci Saturnu 
a poté začne s prů-
lety mezi planetou 
a jejím nejbližším 
prstencem. na konci 
léta pak narazí 
do Saturnu. Pořízená 
fotografie zachycuje 
všechny Saturnovy 
prstence.

n Etapa lidmi obýva-
né Země je jen krátká 
a přechodná, budouc-
nost patří robotům, 
prohlásil exprezident 
britské Královské spo-
lečnosti.

Koexistence lidí a robotů – 
„věčné“ téma, které pravidelně 
budí pozornost. Naposledy se 
k němu vyjádřil lord Martin 
Rees, britský kosmolog, astro-
fyzik, exprezident Královské 
společnosti a člen Sněmovny 
lordů – a zařadil se mezi spíše 
pesimistické prognostiky.

„Během příštích století 
stroje převezmou kontrolu 
nad vývojem dějin,“ prohlásil 
nositel Světového ocenění Al-
berta Einsteina za vědu s tím, 
že by roboti mohli lidskou 
rasu zcela vyhladit. Roboti prý 
navíc mají potenciál miliardy 
let dlouhé budoucnosti, a to 
delší, než je doba lidmi tvoře-
né historie. 

V takovém případě by se 
z období lidské dominan-
ce světu stala jen krátká 
a přechodná doba. Emeritní 
profesor kosmologie a astro-
fyziky z Univerzity v Cam-
bridge v rozhovoru pro The 
Conversation také řekl, že 

v horizontu deseti až dvaceti 
let lze předpokládat vynaleze-
ní takové technologie, která by 
umožňovala efektivní pátrání 
po mimozemském životě. 

„Hádám, že pokud vypátrá-
me mimozemskou inteligenci, 
nebude se nám nijak podobat. 
Půjde o nějaký druh elektro-
nické entity,“ spekuloval dnes 
čtyřiasedmdesátiletý Rees 
mimo jiné oceněný Řádem 
Za zásluhy či Templetonovou 
cenou.

„Podíváme-li se na histo-
rii naší planety, zjistíme, že 
přerod od původních prvoků 
k dnešní technologicky vyspě-
lé civilizaci trval okolo čtyř 

miliard let. Je nepravděpodob-
né, že nalezneme inteligentní 
mimozemský život ve stejné 
fázi vývoje, jako jsme nyní 
my,“ podotkl rodák z Yorku.

„O mnoho pravděpodobněji 
se jeví varianta, kdy bude 
námi vypátraný mimozemský 
život mnohem primitivnější 
než náš, nebo půjde o již plně 
elektronizovanou inteligenci,“ 
řekl Rees. V kontextu své  
myšlenky, že v budoucnu pře-
vezmou vládu nad Zemí robo-
ti, Rees doplnil: „Období, které 
patřilo organické inteligenci, 
je jen kratičkým mezičlánkem 
mezi brzkým životem a dlouhé 
éry náležící strojům.“ /lie/

stroje převezmou kontrolu nad vývojem dějin
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nejistá budoucnost  
lidstva. Roboti podle ně-
kterých prognóz lidskou rasu 
nahradí. 
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